



المتطلب السابق: 0400302
اسم المدرس : فؤاد الفسفوس
موعد المحاضرة : 2:00-3:00
الساعات المكتبية : 12:00-1:00

جامعة الزرقاء
الكلية : الاقتصاد والعلوم الإدارية
القسم : المحاسبة
عنوان المقرر: محاسبة منشآت مالية
0403310

وصف المساق

يتناول المساق تعريف الطالب بمفهوم المنشآت المالية (البنوك التجارية وشركات التأمين) وخصائص النظام المحاسبي المطبق فيها. كذلك إلمام الطالب بالمعالجات المحاسبية لأنشطة البنوك التجارية وشركات التأمين على الحياة من خلال الأقسام الفنية المختلفة في كليهما كما يتناول إلمام الطالب بإعداد القوائم المالية في البنوك التجارية.

اهداف المساق

- 1- التعرف بطبيعة النشاط المصرفي في البنوك التجارية وشركات التأمين وانعكاس ذلك على العمليات المالية في هذه المنشآت.
- 2- إتقان مهارة المعالجات المحاسبية لأنشطة البنوك التجارية والتأمين على الحياة

مخرجات التعلم:

A. المعرفة والفهم:

يتوقع من الطالب في نهاية الفصل أن يتعرف على ما يلي:

1. انواع البنوك ووظائفها.
2. قسم الحولات والكمبيالات والمحاسبة عليها.
3. قسم الحسابات الجارية والودائع والمقاصة والمحاسبة عليها.
4. المحاسبة على قسم الاعتمادات المستندية وبوالص التحصيل.
5. كيفية اعداد القوائم المالية للبنوك التجارية.
6. المحاسبة على عمليات التأمين على الحياة.

B. مهارات الإدراك :

1. عمل القيود المحاسبية لكافة الاقسام الفنية للبنك التجاري
2. عمل القوائم المالية للبنك التجاري
3. عمل القيود المحاسبية لعمليات التأمين على الحياة
4. القدرة على المساعدة في التقسيم النظام المحاسبي للبنك التجاري
5. القدرة على المساعدة في تقييم النظام المحاسبي لعمليات شركات التأمين على الحياة

C. مهارات الاتصال والتواصل الأكاديمي (مع المصادر والأشخاص):

1. تحفيز الطالب على الإطلاع على الكتب والدوريات المتعلقة بالمحاسبة بشكل عام والمحاسبة المالية بشكل خاص في المكتبة العامة للجامعة.
2. إجراء تدريب للطلبة بهدف تفعيل الجانب النظري مع الجانب التطبيقي.
3. مشاركة الطلبة في حل التطبيقات العملية لتفعيل روح التواصل والتعاون بينهم.

D. مهارات عملية خاصة بالتخصص والمهنة ذات العلاقة:

1. اكتساب مهارات إثبات العمليات المالية في المستندات المحاسبية.



هيكل المقرر:

الأسبوع	الساعة المعتمدة	نتائج التعلم	المواضيع	إجراءات التعلم	طرق التعليم
الأول	3	A1 B5	الفصل الأول: مدخل نظري في محاسبة المنشآت المالية تعريف البنك- تقسيم البنوك من حيث الوظائف والملكية والتفرع والانتشار – تعريف البنوك التجارية – أقسام البنوك التجارية- وظائف البنك التجاري – النظام المحاسبي في البنوك التجارية	محاضرة + مناقشات	تطبيقات وظائف
الثاني	3	A3 B1 D1	الفصل الثاني: الحسابات الجارية. - مفهوم الحسابات الجارية وأنواعها . المعالجة المحاسبية للحسابات الجارية المدينة والدائنة واحتساب الفوائد .	محاضرة + مناقشات	تطبيقات وظائف
الثالث	3	A3 B1,C2,C1 D1	الفصل الثالث: حسابات التوفير. . مفهوم حسابات التوفير ومعالجتها المحاسبية واحتساب فوائدها	محاضرة + مناقشات	تطبيقات وظائف
الرابع.	3	A3 D1	الفصل الرابع: الودائع لأجل (الثابتة) . . مفهوم الودائع لأجل ومعالجتها المحاسبية	محاضرة + مناقشات	تطبيقات وظائف
الخامس	3	A2 B1 C2 C3,D1	الفصل الخامس: الأوراق التجارية . - وظائف قسم الأوراق التجارية المعالجة المحاسبية للأوراق التجارية برسم التحصيل	محاضرة + مناقشات	تطبيقات وظائف
السادس	3 -	A2 - B1 C1,C2	- المعالجة المحاسبية لخصم الأوراق التجارية - المعالجة المحاسبية للتسليف بضمان الأوراق التجارية.	محاضرة + مناقشات	تطبيقات وظائف
السابع	3	A4 B1 C1,C2 C3,D1	الفصل السادس: الكفالات المصرفية (خطابات الضمان) - مفهوم الكفالات أطرافها وأنواعها – المعالجة المحاسبية لإصدار الكفالات	محاضرة + مناقشات	تطبيقات وظائف

تطبيقات وظائف	محاضرة + مناقشات	المعالجة المحاسبية لتعديل مدة الكفالة - المعالجة المحاسبية لتعديل مبلغ الكفالة - المعالجة المحاسبية لتعديل مدة ومبلغ الكفالة - المعالجة المحاسبية للمصادرة الجزئية والكلية للكفالة - الغاء الكفالة	A4 B1 C1 C2,C3,D1	3	الثامن
تطبيقات وظائف	محاضرة + مناقشات	المعالجة المحاسبية للاعتمادات المستندية والحوالات وبوالص التحصيل. - مفهومها وإجراءاتها - أطرافها وأنواعها المعالجة المحاسبية لاعتمادات الاستيراد والتصدير	A4 B1 C1 C2 C3 D1	3	التاسع
تطبيقات وظائف	محاضرة + مناقشات	الحوالات مفهوم الحوالات وأنواعها وأطرافها - المعالجة المحاسبية للحوالات الداخلية (الصادرة والواردة)	A4 B1,B4 C1,C2 C3 D1	3	العاشر
تطبيقات وظائف	محاضرة + مناقشات	المعالجة المحاسبية للحوالات الخارجية (الصادرة والواردة)	A4 B1,B4,C1,C2,C3 D1	3	الحادي عشر
تطبيقات وظائف	محاضرة + مناقشات	بوالص التحصيل . مفهومها أنواعها وأطرافها والمعالجة المحاسبية لها	A4 B1,C1,C2,C3 D1	3	الثاني عشر
تطبيقات وظائف	محاضرة + مناقشات	الفصل السابع: القوائم المالية للبنك التجاري : أنواعها - مكوناتها - المعايير التي تحكم طريقة إعدادها	A5 B4 C1,C2,C3,D4	3	الثالث عشر
تطبيقات وظائف	محاضرة + مناقشات	الفصل الثامن : شركات التأمين . مفهوم التأمين وأنواعه ومبادئها - مفهوم إعادة التأمين التأمين على الحياة . مفهومه والمعالجة المحاسبية للتأمين على الحياة بما فيها إيرادات التأمين ومصروفاته	A6 B3 B4 B5 C1 C2 C3 D1	3	الرابع عشر
تطبيقات وظائف	محاضرة + مناقشات	حالات تطبيقية	A2,A3,A4,A5,A6 B1,B2,B3,B4,B5,D1	3	الخامس عشر

المراجع
الكتاب المقرر الرئيس
محاسبة المنشآت المالية / أ.د. احمد حسن ظاهر و أ.د. يوسف مصطفى سعاده

المقررات المساندة

طرق التعليم :

التاريخ	العلامة	الطرق
2018/3/27	20	الامتحان الاول
2018/5/10	20	الامتحان الثاني
	10	الامتحان الشفهي
		عرض تقديمي
	50	الامتحان النهائي



Course Description

The course deals with the definition of the concept of student financial institutions (commercial banks , insurance companies) and the characteristics of the accounting system applied to them. As well as the student's familiarity with the accounting treatments for the activities of commercial banks and life insurance companies through various technical divisions in both, also addresses the student's familiarity with the preparation of financial statements in commercial banks

Aims of the course:

1. The definition of the nature of the banking activity in the commercial banks and insurance companies and the impact on the operations at these facilities .
2. Mastering the skill of accounting treatments for the activities of banks and life insurance.

Intended Learning Outcomes: (ILOs)

A- knowledge and understanding

Students are expected at the end of the season to recognize the following:

- A1. types of banks and their functions
- A2. Department of drafts and bills of exchange, accounted for
- A3. Department of current accounts and deposits , clearing and accounting them.
- A4. Accounting Department of the letters of credit and bills for collection .
- A5. How to prepare the financial statements of commercial banks .
- A6. Accounting on the life assurance oper

B- cognitive skills

- B1. Action accounting entries for all technical divisions of Commercial Bank .
- B2. The work of the financial statements of Commercial Bank .
- B3. The work of the accounting entries for the life insurance operations
- B4. The ability to assist in the accounting system for commercial bank evaluation.
- B5. Ability to assist in the accounting system to assess the operations of life insurance companies .

C- and communicate academic communication skills (with sources and people) :

- C1. stimulate student access to books and periodicals related to accounting in general finance and accounting , in particular in the university library.
- C2. conduct training for students in order to activate the theoretical side with the practical side .
- C3. student participation in solving the practical applications of activating the spirit of communication and cooperation among them.

D- a private specialization and occupation related practical skills

- D1. acquire prove financial operations in the accounting documents Skills

D2. Teamwork and Leadership:

Course structures:

Week	Credit Hours	ILOs	Topics	Teaching Procedure	Assessment methods
1	3	A1 B5	Chapter One : Theoretical Approach in the Financial Institutions Accounting Bank definition - the division of banks in terms of jobs , property, branching and spreading - the definition of commercial banks - commercial banks - sections and functions Commercial Bank - accounting system in commercial banks	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
2	3	A3 B1 D1`	Chapter II : current accounts The concept of current and deposits accounts Accounting treatments for current accounts and payables , and calculating the interest rate.	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
3	3	A3 B1 C2,C1 D1	Chapter III : Savings Deposits - The concept of savings deposits and accounting processing and calculating the interest rate on it	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
4	3	A3 D1	Chapter IV : Time deposits (fixed) - The concept of Time deposits and processing	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
5	3	A2 B2,C1 C2 C3,D1	Chapter V : Commercial Paper - Jobs securities business department - The accounting treatment of commercial papers under collection	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s

6	3	A2 ,B1,C1 C2	- The accounting treatment to discount commercial paper - The accounting treatment of credit to guarantee commercial paper	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
7	3	A4,B1 C1,C2 D1	Chapter VI : guarantees of bank (Letters of Guarantee) - Concept guarantees limbs and types - The accounting treatment for the issuance of guarantees	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
8	3	A4,B1 C1,C2 D1	- Accounting to modify the warranty period - accounting treatment to modify the duration and the bail amount - the accounting treatment for the confiscation of partial and total Warranty - Cancel bail	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
9	3	A4,B1 B4,C1 C2,C3, D1	The accounting treatment for Documentary Credits remittances and bills for collection . - The concept and procedures - and the kinds of parties - The accounting treatment of the import and export credits	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
10	3	A4,B1, B4,C1 C2,C3 D1	Remittances - The concept of remittances and their types and its outskirts - the accounting treatment for internal remittances (outgoing and incoming)	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
11	3	A4 B1,B4 C1,C2 C3,D1	The accounting treatment of foreign remittances (outgoing and incoming)	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
12	3	A4,B1 C1,C2,C3 D1	Bills for collection - Concept types and edges accounting treatment her	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
13	3	A5 B4 C1,C2,C3 D1	Chapter VII : The financial statements of Commercial Bank : - Types - components -	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s

			standards that knock prepared Control		
14	3	A6,B3 B4,IB5,B6 C1,C2,C3 D1	Chapter VIII : Insurance companies - The concept of insurance , types and principles - the concept of Reinsurance life insurance - Concept and the accounting treatment of life insurance , including insurance revenues and expenditures method .	Lecturers + Discussion	Exersices + Homework s
15		A2,A3,A4 B1,B2,B3 B4,B5,D1	Applied Cases	Lecturers + Discussion	

References:

A- Main textbook

Financial Institutions Prof Ahmed Hassan Dahir and Prof Yusuf Mustafa Saadeh

B- Supplementary Textbook(s) :

Assessment Methods:

Methods	Grade	Date
First Exam	20	
Second Exam	20	
Participation	10	
Final Exam	50	
total	100	

